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شهردار تهران در جلسه شورای شهر 
تهران از تقسیم فناوری به دیجیتال 
و غیردیجیتــال گفت و خواســتار 
تاسیس ســازمانی در شــهرداری برای رسیدگی به 
فناوری های غیردیجیتال مورد نیاز شــد. به  گزارش 
همشهری، علیرضا زاکانی در پنجاه وهشتمین جلسه 
شورای اسلامی شــهر تهران با طرح این پرسش که 
سازمان فناوری اطلاعات در شــکل و شمایل فعلی 
چه ضرورتی برای موضوعات فناوری های نوین دارد، 
گفت: درخواست شهرداری این بود که سازمان فناوری 
از زیرمجموعه معاونت جدا شــود. همه فناوری های 
دیجیتال در ســازمان فناوری فعلی دنبال می شــود 
و فناوری غیردیجیتال در ســازمان پیشنهاددهنده 
شهرداری دنبال خواهد شد؛ این 2سازمان قابل ترکیب 
با یکدیگر نیستند. زاکانی با بیان اینکه وظیفه سازمان 
فاوا تجمیع و تحلیل داده هاســت، عنوان کرد: بخش 
دیجیتال در این مجموعه متمرکز می شود و بنابر دلایلی 
باید به عنوان مغزافزار سازمان در اختیار شهرداری باشد؛ 
دلیل نخست این است که اگر بخش دیجیتال به عنوان 
اصلی ترین ابزار مدیریتی در اختیار رئیس و بالاترین 
مقام سازمان نباشد و اراده او پشت ماجرا قرار نگیرد، 
امکان پیشبرد این کار وجود ندارد و تبدیل به شرایط 

فعلی می شود. معاونت ها داده های خود را با تحلیل و 
فرهنگی نادرست مخصوص معاونت خود می دانند و 
به اشتراک نمی گذارند. اگر اراده بالاترین مقام سازمان 
نباشد، امکان ندارد که اطلاعات کامل شود و دلیل این 
حرف وضعیت موجود سازمان فاواست. وی گفت: این 
سازمان می تواند لوکوموتیو تغییر در شهرداری شود و به 
پیشرانی تبدیل شود که در آن نه تنها دریافت سفارشات 
را انجام دهد بلکه خودش به عنوان پیش رونده، تمام 
مجموعه هــا را به دنبال خود بکشــاند؛ این مجموعه 
ذیل معاونت، در بوروکراســی ها ذبح می شــود و باید 
بالاترین مقام سازمان آن را پیش ببرد. اگر این پیگیری 
و مدیریت تحول را بالاترین مقام یک سازمان و مجموعه 
شهردار مستقیما در اختیار نداشته باشد، این سازمان به 
یک سازمان منفعل تبدیل می شود و نمی تواند تحول 
دیجیتال را در شهرداری فراهم کند. زاکانی عنوان کرد: 
برخی از دوستان تذکر دادند که این مسئله نیاز به مجوز 
سازمان اداری استخدامی دارد اما نماینده این سازمان 
را با توضیحات قانع کردیم و در واقع مجوز این کار در 

اختیار معاونت برنامه ریزی ماست.

فناوری حوزه پسماند
روزانه ۷۵۰۰تن زباله در تهــران جمع آوری می کنیم 

که ۵ تا ۵۵۰۰تن از آن به آرادکوه منتقل می شود؛ 3، 
4ماه است در حال تلاش هستیم که ۸مرکز MRF را 
تجهیز کنیم و با بهره مندی از فناوری این ۵۵۰۰تن را 
به 3۵۰تن و به زیر ۵درصد برسانیم و به زودی نخستین 
قرارداد بســته می شــود و نوع جمع آوری را بر مبنای 
فناوری از درون خانه تا آرادکوه به یک مدیریت واحد 
می سپاریم. این پســماندها را ۶4مجموعه در نواحی 
جمع آوری می کننــد و 22مجموعه نیــز در مناطق 
زباله های خشــک را تفکیک می کنند و در ۸مجموعه 
جمع آوری و بــه آرادکوه منتقل می شــود. کاری که 
مبتنی بر فناوری با ایجاد ســازمان فناوری های نوین 
اتفاق می افتد این اســت که در نوع جمع آوری تحول 
ایجاد می شود درحالی که فاوا با این مقوله نسبتی ندارد. 
این ۸مرکز هر کدام با ۸۰۰میلیارد تومان سرمایه گذاری 
زباله دریافتی را به انرژی، کمپوست و موارد قابل بازیافت 
تبدیل خواهند کــرد و بخش های عمده آن امســال 
شدنی است. قیمت زباله ما حدود 4هزار میلیارد تومان 
برآورد می شود و ما در شهر ۱2۰۰میلیارد تومان هزینه 
می کنیم تا این زباله ها جمع شــوند؛ با این وضعیت، 
بچه هایی کار می کنند که استثمار می شوند و چهره شهر 
را منکوب شده می بینیم. تنها راهی که می توان این ظلم 
را جمع کرد، این است که باید رویکرد شهر را تغییر دهیم 

و باید درون خود این تحول را ایجاد کنیم.

۲۰درصد تاکسیرانی خارج از مدار است
در حــوزه حمل ونقل ۷2هزار تاکســی و ۶هزار ون 
داریم که بخشی از اینها یعنی حدود 2۰درصد آن از 
مدار خارج شده و در خدمت شهر نیست. در موضوع 
حمل ونقل بیش از 2هزار اتوبوس داریم که باید به ۶ 
تا ۷هزار دستگاه برســد. ۱۵۰۰واگن در مترو داریم 

که بخشی از آن هم از مدار خارج شده و نیاز به تحول 
بنیادیــن در این حوزه دارد. مزیت نســبی و قطعی 
شهرداری نسبت به سایرین این است که اتوبوس و 
مترو و تاکسی در اختیارش است و پیاده راه ها را تنظیم 
می کند؛ حتی در نظر داریم برای موتورســیکلت ها 
نیز یک مجموعه متولی ایجاد کنیــم. در این حوزه 
سوپراپلیکیشنی تهیه شده که ماه آینده آماده می شود 
تا یک شــهروند برای طی کردن نقطه ای از شهر به 
نقطه دیگر بداند چگونه باید مسیر را طی کند. برخی 
از این سرویس های اینترنتی که در شهر ارائه می شود 
شــهر را متحول می کند که ما با ۷۸هزار تاکسی با 

شرایط فعلی نمی توانیم این اثر را داشته باشیم.

 استفاده از دانش برای ایجاد تحول
در حوزه دانش مرتبط با پلیمر، پل ها و آسفالت این 
سازمان می تواند مؤثر باشد و این کار از عهده معاونت 
فنی و عمرانی بر نمی آید چرا که این معاونت درگیر 
هزاران کیلومتر راهی اســت که فقط نگهداشت آن 
نیاز به یک میلیــون  و ۷۰۰هزار تن آســفالت دارد. 
همچنین موضوع آب های زیرزمینی سرفصل بزرگی 
است که هیج نسبتی با فاوا ندارد. شهرداری چون با 
همه ساحت ها مواجهه اســت باید از لبه های دانش 
برای ایجاد تحول شهری و تسهیلات استفاده کند که 
فاوا کیلومترها با آن فاصله دارد؛ همچنین در مقوله 
حریق و جنس لباس آتش نشــانان نیاز به کوشش 
در حوزه فناوری است و ایجاد طرح توسعه جداگانه 
در هر سازمان روشی منسوخ است. باید یک متولی 
واحد پیدا شــود و حوزه دانش را تــا آخرین عرصه 
پیگیری و از عقب افتادگی سازمان ها در ابعاد مختلف 

جلوگیری کند. 

تحول پایتخت با دانش و فناوری های نوین
زاکانی در جلسه شورای شهر تهران بر لزوم فعالیت بخش »غیردیجیتال« فناوری در سازمان فناوری های نوین تأکید کرد

پارک علم و فناوری
شهرداری ۱۸۰۰کیلومتر فیبر نوری در تهران دارد و می تواند پهنه های علم و فناوری راه اندازی 
کند؛ ۱۹۰هزار متر در پارک ولایت رهاســت و ۳۰هزار متر آن اخیرا برای ایجاد فضای سبز 
اختصاص داده شده است؛ بر همین اساس احداث پارک علم و فناوری در حال پیگیری است؛ 
ضمن اینکه در مناطق دیگر نیز لکه هایی   برای این کار پیدا  شده چرا که تهران فاقد هویت 
فناورانه است. با این کارهای فناورانه می توان تهران را الگو کرده و با دیپلماسی فناوری، امکانات 

را به سایر نقاط جهان منتقل و کسب درآمد و تجربه کرد.

مکث

نایب رئیس پارلمان شهری، برگزاری نمایشگاه 
کتاب در مصلی را مغایر مصوبات شورا دانست
شهر آفتاب در انتظار یار مهربان

سی و ســومین نمایشــگاه بین المللی کتــاب از 2۱ تا 3۱ 
اردیبهشــت در مصلای امام خمینی برگزار می شــود. این 
خبر که توسط یاسر احمدوند، معاون فرهنگی وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی رسانه ای شــده اســت دیروز موردتوجه 
نایب رئیس شورای شــهر تهران قرار گرفت و پرویز سروری 
این اقدام را مغایر مصوبات شورا دانست. او با بیان اینکه نباید 
نمایشگاه شــهر آفتاب نادیده گرفته شــود، گفت: »انتقال 
نمایشگاه های پرمخاطب به خارج از شهر تهران به ویژه هدایت 
آنها به مجموعه نمایشگاهی شهر آفتاب یکی از دغدغه های 
جدی مدیریت شهری اســت و موضوع برگزاری نمایشگاه 
کتاب در مصلای امــام )ره( را حتما از طریق وزیر ارشــاد 
پیگیری می کنیم و اگر لازم باشد با معاون اول رئیس جمهور 
هم مکاتبه خواهیم داشــت.« ســروری تأکید کرد که باید 
تلاش شود تا در این دوره نمایشگاه ها در شهر آفتاب برگزار 
شوند؛ چراکه در غیراین صورت شهر آفتاب عملا از کارکرد 
خود خارج خواهد شد. بررسی لایحه اصلاح ساختار معاونت 
برنامه ریزی، توسعه سرمایه انسانی و امور شورای شهرداری 
تهران هم مهم ترین دستور جلسه دیروز شورای شهر بود که 
در راستای آن تأسیس سازمان فناوری های نوین و نوآوری 
شهری مطرح شد و شهردار تهران هم توضیحاتی درخصوص 
ضرورت و کارکردهای این سازمان داد اما اعضا قانع نشدند 
و چون نیاز به بحث وبررسی بیشتر داشت، از دستور خارج و 

نتیجه  گیری درباره آن به جلسات آتی موکول شد.
به گزارش همشــهری، در آخرین جلســه آذر سال گذشته 
اعضای شــورای شــهر تهران با طرح انتقال نمایشگاه های 
پرمخاطب به مجموعه شــهر آفتاب موافقت کردند و طرح 
تصویب شد. کاهش بار ترافیک و نظم بخشی به عبور و مرور 
شهر و شهروندان یکی از مهم  ترین اهداف این مصوبه بود اما 
در روزهای اخیر خبرهایی شنیده می شــود مبنی بر اینکه 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی قصد دارد پس از 2سال وقفه، 
اردیبهشت امسال نمایشگاه کتاب را در مصلی برگزار کند؛ 
موضوعی که با مخالفت شــدید رئیس کمیسیون عمران و 
حمل ونقل مواجه شد و سیدجعفر تشکری هاشمی گفت که 
نمایشگاه کتاب ازجمله نمایشگاه های پرمخاطب است و نباید 
در داخل تهران برگزار شود. او بار دیگر به معضل ترافیک اشاره 
و عنوان کرد: »اگر این نمایشگاه در مصلای امام)ره( برگزار 
شود، حتما شــاهد افزایش ترافیک در بزرگراه های رسالت، 
شهید همت، شهید چمران و همینطور خیابان شهید مطهری 
و بهشــتی خواهیم بود؛ بنابراین ضرورت دارد به فوریت این 

موضوع توسط وزارت ارشاد مورد بازنگری قرار گیرد.« 

کوه های بی بی شهربانو در حال ناپدیدشدن
ســید احمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورا در جلسه 
دیروز گزارشی از پروژه های فرهنگی و گردشگری اولویت دار 
منطقه 2۰ ارائه کرد و درخصوص هر یک از آنها توضیحاتی داد.

  کارخانه ســیمان ری: ایــن کارخانه از نخســتین 
کارخانه های سیمان در ایران است که در سایه بی توجهی های 
دوره های گذشته، تعدادی از وسایل و قطعات ارزشمند آن 
سرقت شده اما هنوز دستگاه ها و اسناد تاریخی ارزشمندی 
وجود دارد که ضروری اســت در موزه نگهداری شوند. این 
مجموعه در حال مرمت و بازآفرینی باهدف تبدیل به فضای 
عمومی خلاق و ایمن و فضایی جهت فعالیت های دانش بنیان 

در جنوب پایتخت است.
  چشمه علی: سال گذشته طرحی جهت ساماندهی این 
محدوده توسط شــهرداری منطقه 2۰ تهیه شد اما به دلیل 
بی توجهی به ضوابط میراث فرهنگی مورد تأیید واقع نشــد 
و اکنون ضرورت دارد تدوین و تصویب این طرح ســریع تر 
عملیاتی شود. همچنین باتوجه به پتانسیل و ارزش های مهم 
در محوطه باستانی تپه چشمه علی، می بایست با همکاری 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، فضایی 
برای نمایش پیشینه تاریخی این محدوده و آثار به جای مانده 

ایجاد شود.
  کوه بی بی شهربانو: به جای کوه باید از عنوان تپه استفاده 
کرد. چراکه امروز از آن کوه باعظمت تنها نامی مانده و تپه ای 
در مجاورت مقبره بی بی شهربانو! بنابراین شهروندان آخرین 
عکس های خود را با کوه و مقبره بی بی شهربانو بگیرند؛ چراکه 
با ادامه روند فعلی و برداشت های بی رویه کارخانه سیمان در 

آینده نزدیک دیگر اثری از کوه باقی نمی ماند.
  گورستان زیرین شهرری، برج اینانج و نقاره خانه: 
باتوجه به وجود آثار ارزشمند مدفون در این محوطه باستانی 
پتانســیل خوبی برای توسعه گردشــگری تاریخی دارد و 
می بایست با همکاری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی از این محدوده حفاظت بیشتری صورت گیرد. 
متأسفانه رها شدن این محوطه زمینه را برای حضور سارقان 

اشیای تاریخی مهیا کرده است.
  ایوان ری: ایــن پروژه یکی از عظیم ترین ســرمایه های 
متعلق به شهرداری تهران اســت که در 4سال گذشته رها 
شــده و بهره برداری از آن صورت نمی گیرد. متأسفانه یکی 
از ایراداتی که این سرمایه بزرگ دارد، مشکل نبود پارکینگ 
است که ضرورت دارد شهرداری ضمن بهره برداری سریع از 

این مجموعه نسبت به تأمین پارکینگ تدابیری اتخاذ کند.

میثم مظفر
 رئیس کمیته بودجه

پس از برگزاری آزمون دستیاری حدود 
265نفــر از نخبــگان جــذب شــدند اما 
براســاس بخشــنامه جدیــد معاونــت 
منابع انسانی و برنامه ریزی شهرداری، 
نیروهایــی کــه در شــهرداری مناطــق 
مشــغول به فعالیتند، ملزم بــه انتقال 
به نواحی هســتند که این یک تقلیل و 

تضعیف برای این افراد است .

سید جعفر تشکری هاشمی
 رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل

 خیابان ۳5متری افتخاری که در اواخر دوره 
مدیریت شهری گذشته تهران افتتاح شد که 
محدوده دارآباد را به بزرگراه امام علی متصل 
می کند اما بنا به دلایلی این خیابان توسط 
ارتش مسدود شد و اکنون یک سال از این 
اتفــاق می  گــذرد. از شــهرداری درخواســت 
داریم به موضــوع ورود کرده و این مشــکل 

را حل کند.

حبیب کاشانی
 خزانه دار شورا

استاندار تهران در پی تذکرات اعضای 
شورای شهر درخصوص تصمیم اخیر 
مبنــی بــر تعطیل نشــدن تهــران، طــی 
تمــاس تلفنــی توضیحاتــی ارائــه داد 
کــه تشــکر می کنــم و مجــدد تقاضــا 
دارم درصــورت بــروز دوبــاره ریزگردها 
به گونه ای تصمیم گیری کنند که جان 

کودکان 7 و 8ساله به خطر نیفتد.

تذکرات اعضای شورای شهر تهران شورا

خبر

رئیس شورای شهر تهران از بیمارستان 
مرخص شد

دیروز پرویز ســروری، نایب رئیس شورای شهر تهران 
در صحبت های ابتدایی خود به بهبود وضعیت جسمانی 
رئیس پارلمان شهری اشاره کرد و گفت که طی یک یا 
۲روز آینده مهدی چمران از بیمارستان مرخص می  شود. 
دقایقی به ساعت ۱۲مانده بود که به حبیب کاشانی اطلاع 
دادند رئیس شورای شهر تهران از بیمارستان مرخص 
شده اســت و او هم این موضوع را روی برگه کوچکی 
نوشت و به دست پرویز سروری رساند. نایب رئیس شورا 
ضمن ابراز خرسندی از این خبر آن را اعلام کرد و گفت: 
»امیدواریم به زودی شــاهد حضور رئیس شورای شهر 
تهران در صحن باشیم.« مهدی چمران از اوایل فروردین 
به دلیل ابتلا به اومیکرون در بیمارســتان خاتم الانبیا 

بستری بود.

 عملیات حفاری گمانه های لرزه نگاری تهران
 در مراحل پایانی

رئیــس مرکــز مطالعــات 
ژئوتکنیــک و مقاومت مصالح 
شــهرداری تهــران، از رو به 
اتمام بودن عملیــات حفاری 
گمانه های مربوط به ایســتگاه های لرزه نگاری 
پایتخت خبر داد. به گزارش همشهری، آرش 
گوهری با بیــان آنکه میزان بــالای نوفه های 
لــرزه ای )پارازیت  هــای لرزه ای(ناشــی از 
فعالیت های انسانی در شهر تهران، امکان ثبت 
خردلرزه های گســل ها را دشوار ســاخته و از 
این رو احتمال عدم ثبت فعالیت لرزه ای برخی 
از گســل های موجود در شــهر تهران به دلیل 
فقدان شبکه متراکم لرزه نگاری و سطح نوفه بالا 
وجود دارد، گفت: »با توجه به  وسعت و اهمیت 
کلانشهر تهران و همچنین توسعه روزافزون آن، 
بررسی رفتار گسل های شناخته شده بزرگ و 
تاریخچه زمین لرزه های اتفاق افتاده در این شهر 
یک ضرورت محسوب می شود.« او با بیان آنکه 
بررسی داده های ثبت شده در مرکز لرزه نگاری 
کشوری مؤسســه ژئوفیزیک دانشگاه تهران و 
همچنین شــبکه لرزه نگاری سازمان مدیریت 
بحران شــهر تهران بین ســال های 2۰۰4 تا 
2۰۱۵، نشان از فعالیت های لرزه ای گسل های 
درون شــهر تهران دارد، ادامه داد: »مدیریت 
شــهری پایتخت با هدف رفــع دغدغه های 
موجود در حوزه پایش گســل ها و نیز با توجه 
به اهمیت پایش لرزه خیــزی اقدام به تامین و 
نصب مجموعه های لرزه نــگاری درون چاهی 
کرده است.« رئیس مرکز مطالعات ژئوفیزیک 
و مقاومت مصالح شهرداری تهران عنوان کرد: 
»بر همین اساس سازمان پیشگیری و مدیریت 
بحران شــهر تهران اقدام به خرید ۶مجموعه 

حســگر لرزه نگاری درون چاهی)یک دستگاه 
حســگر برای عمق ۱۰۰متری و ۵ دســتگاه 
حســگر برای عمق ۵۰متری( کرد و حفاری 
گمانه های مورد نیاز برای نصــب و راه اندازی 
این تجهیزات بــا همکاری مرکــز مطالعات 
ژئوتکنیــک و مقاومت مصالح در دســتور کار 
قرار گرفــت. حفر گمانه ۵۰متــری مربوط به 
ایستگاه لرزه نگاری منطقه۱۵ در شهریور سال 
گذشته به اتمام رسید و هم اکنون نیز عملیات 
حفاری گمانه هــای ۵۰متری ایســتگاه های 
لرزه نگاری مناطق یــک، 4 و ۱۸ در حال انجام 
است. پیش بینی می شود کار حفر این گمانه ها 
به زودی نهایی شده و حفاری گمانه ۱۰۰متری 
پروژه ایستگاه لرزه نگاری بوستان نهج البلاغه نیز 
در آینده نزدیک آغاز شود.«  به گفته گوهری، 
نصب لرزه نگارها در اعمــاق ۵۰ و ۱۰۰متری 
که راهکاری جهت نزدیکی به ســنگ بســتر 
برای دریافت بهتر امواج زمین لرزه ها و دریافت 
زمین لرزه هایی با بزرگای کم محسوب می شود، 
نیازمنــد چاه هایی)گمانه هایی( مناســب با 
بالاترین اســتاندارد ممکن حفاری است. لذا 
حفاری گمانه های مذکور با توجه به تجهیزات 
و قابلیت های فنی مرکز مطالعات ژئوتکنیک و 
مقاومت مصالح شهرداری تهران، به این مرکز 
واگذار شده است. حفر گمانه ۵۰متری مربوط به 
ایستگاه لرزه نگاری واقع در منطقه۱۵، شهریور 
سال گذشته پایان یافت و نصب و راه اندازی ابزار 
لرزه نگاری و تجهیزات مربوطه نیز در دی ماه همان 
سال به سرانجام رسید. در نهایت ایستگاه فوق 
به صورت رسمی در تاریخ اسفندماه سال۱4۰۰ 
افتتاح شد و داده های آن به صورت برخط)آنلاین( 

در حال ثبت و ارزیابی است.

گزارش2

رفع مشکلات پل های مکانیزه 
عابرپیاده پایتخت در آینده نزدیک

معاون هماهنگی امور مناطق ســازمان زیباســازی شهر 
تهران در رابطه با رفع مشکل پله های برقی پل های مکانیره 
عابرپیاده پایتخت خبر داد که از زمان تحویل پل ها تاکنون 
که حدود 3هفته از آن می گذرد، سازمان زیباسازی شهر 
تهران ۷۱یونیت از 23۹پله  برقی را کــه دچار نقص فنی 

بودند بعد از رفع عیب، روشن کرده است.
 به گزارش همشــهری، مهدی قربانی بــا عذرخواهی از 
مــردم تهــران به خاطــر وضعیــت نامناســب پل های 
هوایی، گفت: »ســازمان زیباسازی شــهر تهران از اول 
فروردیــن۱4۰۱ پل هوایــی مکانیــزه را از معاونــت 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تحویــل گرفته تا بعد 
از رفع عیب و ایمن ســازی کامــل، آنطور که در  شــأن 
 شــهروندان اســت، پل هــا را در اختیــار مــردم قرار 

دهد.« 
او در ادامــه با مرور وضعیــت پل های هوایــی تهران در 
هنگام تحویل به ســازمان زیباســازی عنوان کرد: »طی 
کارشناسی های صورت گرفته در همان روزهای نخست که 
پل ها را تحویل گرفتیم، 23۹یونیت از مجموع ۵۰۱پله برقی 
به دلیل نقص فنی و بخش دیگــری به دلیل ایمنی پایین 

خاموش بودند.« 
قربانی با توضیح دلیل خاموشی پله های برقی پل ها گفت: 
این پله ها در صورت ناایمن بودن، بسیار خطرناک هستند 
و حتی می توانند جان شــهروندان را به خطر بیندازند. به 
همین دلیل شهرداری برای حفظ ســلامت مردم تا رفع 

عیب و ایمن سازی، برخی از پله ها را خاموش کرده بود.«
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